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آینده مبهم اقتصاد و چالش بقا برای بنگاه های کوچک
تحولات سریع و پیش بینی ناپذیر در سطح بین المللی، از 
بلایای طبیعی و درگیری های نظامی تا تحریم های اقتصادی، 
ضرورت بازتعریف نقش نهادهای اقتصادی در ارتقای تاب آوری 

کسب وکارها را بیش از پیش آشکار کرده است. 
براساس گزارش های جهانی، تنها در سال ۲۰۲۴ میلادی، 
درگیری های  بی سابقه  افزایش  و  طبیعی  حادثه  وقوع صدها 
مسلحانه، جهان را با بحران های اقتصادی گسترده ای مواجه 
کرده است که پیامدهای آن مستقیما متوجه صنایع کوچک و 

متوسط شده است.
کشوری  به عنوان  نیز  ایران  امروز،  اصفهان  گزارش  به 
به شدت  آسیب پذیر،  اقتصاد  و  خاص  ژئوپلیتیکی  موقعیت  با 
تحت تأثیر این بحران ها قرار دارد. در چنین شرایطی، ضرورت 
نقش آفرینی اتاق های بازرگانی به عنوان نهادهای مردمی و حلقه 
ارتباطی بین دولت و بخش خصوصی، بیش از هر زمان دیگری 
برجسته شده است. این نهادها می توانند نقشی کلیدی در مدیریت 
بحران، تدوین راهکارهای عملیاتی و بازگرداندن بنگاه ها به چرخه 

اقتصاد ایفا کنند.
میلادی،   ۲۰۲۴ سال  در  بین المللی،  آمارهای  براساس 
جهان با ۳۹۳ حادثه طبیعی مواجه شده که خسارات اقتصادی 
آن به بیش از ۲۴۱ میلیارد دلار رسیده است. همچنین، تعداد 
درگیری های مسلحانه بین دولت ها به ۶۱ مورد افزایش یافته که 
بالاترین سطح از زمان جنگ جهانی دوم است. چنین شرایطی، 
کسب وکارهای کوچک و متوسط را در خط مقدم آسیب قرار 
می دهد؛ بنگاه هایی که بخش قابل توجهی از اشتغال و تولید 

ناخالص داخلی کشورها را به خود اختصاص داده اند.
ایران نیز به دلیل مخاطرات طبیعی، تحریم های اقتصادی، 
زمره  در  اجتماعی،  و  سیاسی  بحران های  و  ارزی  نوسانات 
کشورهایی قرار دارد که بیشترین فشار را بر کسب وکارهای 
کوچک و متوسط تجربه کرده اند. با این حال، خأ یک برنامه 
جامع و بومی سازی شده برای مقابله با این بحران ها همچنان 

محسوس است.
Á  تاب آوری تقویت  برای  جهانی  راهنمای   

کسب وکارها
در پاسخ به این ضرورت، فدراسیون جهانی اتاق های بازرگانی 
»راهنمای آمادگی، پاسخ و بازیابی اضطراری« را منتشر کرده که 
به طور خاص بر نقش نهادهای اقتصادی در افزایش تاب آوری 
محور  سه  در  راهنما  این  دارد.  تمرکز  و کسب وکارها  جوامع 
»آمادگی«، »پاسخ دهی« و »بازیابی« تدوین شده و با رویکردی 
فراتر از خدمات انسانی، به مسائل زیرساختی و اقتصادی بنگاه ها 
می پردازد.اجرای موفق این راهنما در کشورهایی نظیر ایران، 
مستلزم بومی سازی مفاهیم، تطبیق با ساختارهای اجرایی داخلی، 
تعیین مسئولیت ها و ترجمه دقیق آن است. تنها در این صورت 
است که می توان از ظرفیت آن برای حفظ پایداری اقتصادی 
بهره گرفت.علی اکبر سقایی، مشاور کمیسیون سرمایه گذاری و 
تأمین مالی اتاق بازرگانی اصفهان، با اشاره به موقعیت کلیدی 
اتاق ها در هدایت بخش خصوصی، گفت: اتاق بازرگانی به عنوان 
با  هماهنگی  در  می تواند  بحرانی،  شرایط  در  مردمی  نهادی 
دستگاه های دولتی، حمایت از بنگاه ها و اجرای سیاست های 

پیشنهادی چندسطحی ایفای نقش کند.او با تشریح جزئیات 
اقدامات پیشنهادی، افزود: اتاق باید با استفاده از داده های دقیق 
و تحلیل های منظم، نقاط آسیب پذیر زنجیره تأمین را شناسایی 
کرده و برنامه های حمایتی هدفمند را برای کسب وکارهای در 
معرض خطر تدوین کند. در عین حال، تسهیل قوانین، ارائه 
مشاوره های حقوقی و مالی و راه اندازی صندوق های اضطراری 
برای پشتیبانی از صنایع کوچک و متوسط می تواند بخش بزرگی 

از بحران را مهار کند.
سقایی همچنین بر اهمیت ایجاد یک شبکه ارتباطی فعال 
میان فعالان اقتصادی، تشکل ها و نهادهای دولتی تأکید کرد 
و افزود: »اتاق باید نقش هماهنگ کننده را در این شبکه ایفا 
کند تا تصمیم گیری ها به صورت یکپارچه، سریع و مبتنی بر داده 

صورت گیرد.«
Á  پیامدهای احتمالی فعال سازی مکانیزم ماشه 

بر کسب وکارها
تحلیل  در  دانشگاه،  استاد  و  آینده پژوه  خزائی،  سعید 
چشم اندازهای پیش رو و احتمال فعال سازی مکانیزم ماشه اظهار 
کرد: در صورت فعال شدن این سازوکار، اقتصاد ایران با آسیب 
فوری در حوزه واردات مواد اولیه، سرمایه گذاری خارجی و تجارت 
مواجه خواهد شد. چنین شرایطی به منزله محاصره اقتصادی 
است و می تواند به توقف کامل فعالیت بسیاری از بنگاه ها منجر 
شود.او با اشاره به وابستگی بالای بسیاری از بنگاه های کوچک 
و متوسط به بازارهای خارجی و مواد اولیه وارداتی، هشدار داد که 
عدم آمادگی کافی می تواند به تعطیلی زنجیره ای بنگاه ها و موج 

بیکاری گسترده منجر شود. خزائی تأکید کرد: باید برای مواجهه 
با سناریوهای سخت، برنامه ریزی دقیق صورت گیرد و تمرکز بر 
تقویت تولید داخلی، متنوع سازی منابع تأمین و توسعه بازارهای 

منطقه ای به عنوان استراتژی های اصلی مد نظر قرار گیرد.
او افزود: مذاکرات فعلی ایران با طرف های غربی در ترکیه، 
تلاشی برای جلوگیری از وقوع این سناریوی بحرانی است؛ با 
این حال، فعالان اقتصادی باید خود را برای همه احتمالات آماده 
کنند. دولت نیز باید با همکاری اتاق ها، بسترهای لازم برای 

تدوین بسته های حمایتی هدفمند و سریع را فراهم سازد.
Á مسیر پیش رو؛ تقویت تاب آوری و پایداری 

در نهایت می توان گفت که اقتصاد ایران در معرض تهدیدات 
متعددی قرار دارد؛ از تحریم ها و مخاطرات ژئوپلیتیکی گرفته تا 
بحران های اقلیمی و نوسانات شدید ارزی. در چنین شرایطی، 
صنایع کوچک و متوسط به عنوان ستون فقرات اقتصاد کشور، 
زیرساخت های  نبود  دارند.  را  آسیب پذیری  میزان  بیشترین 
حمایتی کافی، کمبود نقدینگی و نبود دسترسی به بازارهای 
است. بخش  این  پیش روی  چالش های  جمله  از  جایگزین 
با همکاری  برنامه های جامع  تدوین  این شرایط،  به  توجه  با 
نهادهایی نظیر اتاق های بازرگانی، می تواند نقشی حیاتی در عبور 
از بحران ایفا کند. پیشنهادهایی مانند ایجاد مراکز پیش آگاهی 
اقتصادی، راه اندازی بانک اطلاعاتی از صنایع آسیب پذیر، توسعه 
صندوق های پشتیبان در شرایط اضطراری و آموزش بنگاه ها 
برای مواجهه با ریسک های سیستماتیک، راهکارهایی عملیاتی 

و ضروری به شمار می روند.

گرما، عامل گرانی مرغ در بازار
رئیس اتحادیه گوشت سفید استان گفت: با شدت گرفتن 
گرمای مرداد و افزایش تقاضا، قیمت مرغ در اصفهان به ۱۲۰ 
هزار و ۵۸۸ تومان رسید؛ این روند افزایشی تا نیمه مرداد ادامه 

خواهد داشت.
بهنام جعفری در گفتگو با ایسنا درباره قیمت مرغ اظهار کرد: 
با توجه به گرمای شدید هوا و فصل مرداد که به طور معمول 
قیمت مرغ در این ماه افزایش پیدا می کند، استان نیز از روند 

افزایش نرخ دور نمانده و قیمت ها رشد داشته اند.
برای  مرغ  قیمت  مرداد،  چهارم  شنبه  روز  افزود:  او 

مصرف کننده به ۱۲۰ هزار ۵۸۸ تومان رسید.
رئیس اتحادیه گوشت سفید استان اصفهان درباره یکی 
از علت های افزایش نرخ اظهار کرد: گرمای شدید هوا و وزن 
داده  پرورش  مرغداری  سالن های  در  که  مرغ هایی  نگرفتن 
می شوند، یکی از علت های افزایش نرخ است. از سوی دیگر، 
پایان ماه و واریز حقوق و یارانه ها موجب افزایش خرید مردم 
شده و همین موضوع خود موجب بالا رفتن تقاضا و کمبود نسبی 

عرضه در بازار شده است.
جعفری تصریح کرد: این افزایش قیمت تنها مختص استان 
اصفهان نیست، بلکه در تمام شهرستان های کشور مشاهده 
می شود، حتی در استان های همجوار مانند فارس، قیمت ها از 
این استان ها بالاتر است. هم اکنون قیمت مرغ در اصفهان تقریبا 

با تهران برابری می کند. 
او ادامه داد: در مسیر کاری خود، منافع مصرف کننده و 
تولیدکننده را توأمان در نظر گرفته و تأمین فراوانی کالا را جزو 
اولویت های اصلی خود قرار داده ایم که تاکنون این هدف محقق 

شده است.
رئیس اتحادیه گوشت سفید استان اصفهان خاطرنشان کرد: 
برآورد می شود که افزایش قیمت مرغ نهایت تا ۱۵ مرداد ادامه دار 
باشد، اما نه به صورت جهشی، بلکه در حد سه تا چهار هزار تومان 

افزایش خواهد داشت. 
جعفری افزود: پیش بینی می شود، پس از ۱۵ مرداد با توجه 
به بهبود نسبی شرایط آب وهوا و افزایش وزن مرغ زنده آماده 
کشتار، همچنین کاهش تقاضا در اواسط ماه طبق روال بازار، 

شاهد کاهش قیمت باشیم.

برنامه ریزی منسجم اعزام4۰۰ 
اتوبوس برای جابه جایی زائران 

اربعین 
هماهنگی حمل و نقل ستاد اربعین حسینی استان اصفهان 
مدیر کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان اصفهان از 
برنامه ریزی منسجم اعزام ۴۰۰ دستگاه اتوبوس برای جابه جایی 
زائران اربعین ۱۴۰۴ خبر داد و گفت: اعزام اولیه زائران با۲۰۰ 
دستگاه اتوبوس اولیه پیش از اربعین آغاز و به مرور بر تعداد 

اتوبوس ها تا پایان اربعین اضافه خواهد شد.
به گزارش اصفهان امروز، فرزاد دادخواه از افزایش ظرفیت 
حمل ونقل زائران و مدیریت بهتر ترافیک برگشت اصفهان از 
مرز خبر داد و افزود: با نزدیک شدن به ایام اربعین حسینی، 
برنامه ریزی های گسترده ای برای تسهیل سفر زائران و مدیریت 

بهتر ترافیک رفت و برگشت به کربلا در حال انجام است.
او افزود: بر اساس گزارش های موجود استان اصفهان به 
عنوان یکی از قطب های اصلی اعزام زائران، نقش کلیدی در این 
زمینه دارد و آمار و ارقام حمل و نقل زائران از سال ۱۳۹۶ تاکنون 
نشان می دهد که بیش از ۶۵ درصد از زائران پس از اربعین به 

استان اصفهان بازگشته اند.
مدیرکل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان اصفهان 
اظهار کرد: در سال گذشته، جابجایی زائران در بازه های زمانی 
حساس، به ویژه چهار روز قبل و بعد از اربعین، با نظم بهتری 
انجام شد و حضور فعال استانداری و همکاری صنایع بزرگ 
استان در پایانه های حمل ونقل، نقش مؤثری در این موفقیت 

داشت.

برگزاری نمایشگاه تفریحات 
الکترونیکی و بازی های دیجیتال 

در اصفهان
نمایشگاه تفریحات الکترونیکی و بازی های دیجیتال در 

هفته دوم مردادماه برگزار می شود
به گزارش اصفهان امروز، این رویداد در حوزه بازی های 
دیجیتال رومیزی، کینکت و تفریحات الکترونیکی برگزار خواهد 
شد، شامل طیف گسترده ای از سرگرمی های تعاملی هستند 
که از تکنولوژی برای ایجاد تجربه های جذاب و سرگرم کننده 
استفاده می کنند.نمایشگاه تفریحات الکترونیکی و بازی های 
دیجیتال ۷ تا ۱۰ مردادماه ساعت  ۱۷ تا ۲۲ در کمربندی شرق، 
بزرگراه استاد پرورش، نمایشگاه بین المللی استان اصفهان برگزار 

می شود.

اجرای ۱۲ هزار کیلومتر فیبر 
نوری در اصفهان

مدیرعامل شرکت مخابرات استان اصفهان گفت: ۱۲ هزار 
کیلومتر شبکه فیبرنوری در این استان در مدت ۹ سال گذشته 

اجرا شده که امسال افزایش این خدمات در دستور کار است.
به گزارش اصفهان امروز، اصغر فارقلیطیان، اظهار کرد: از ۹ 
سال پیش تاکنون توسعه شبکه فیبرنوری برای تسهیل کیفیت 
خدمات ارتباطی در استان اصفهان انجام گرفته که تاکنون ۱۲ 

هزار کیلومتر از این شبکه اجرا شده است.
او افزود: برنامه ریزی امسال شرکت مخابرات استان اصفهان 
جهش در توسعه در این خدمات بوده به حدی که این میزان، 
رشد چند برابری داشته باشد و بخش جمعیت بالایی از مشترکان 

از آن استفاده کنند.
اظهار کرد:  اصفهان  استان  مدیرعامل شرکت مخابرات 
شبکه فیبر نوری در تبادل اطلاعات و خدماتی مثل دانلود و آپلود 
در فضای اینترنت نقش مهمی دارد، اما برای دستیابی به این 

خدمات باید دیگر دستگاه ها نیز همکاری کنند.

فیبر نوری، شریان حیاتی 
توسعه ارتباطات اصفهان

اصفهان، مهد فرهنگ و تمدن، امروز در آستانه جهشی 
فیبرنوری،  و  دارد  قرار  دیجیتال  تحول  مسیر  در  بزرگ 
زیرساخت  این  است.  دگرگونی  این  زیرساخت  اصلی ترین 
پیشرفته، نقشی کلیدی در توسعه پایدار و همه جانبه خدمات 
ارتباطی در استان اصفهان ایفا می کند و بستر لازم برای 

دستیابی به آینده ای هوشمند و متصل را فراهم می سازد.
به گزارش اصفهان امروز، محمدجواد برمکی-مدیر روابط 
عمومی مخابرات منطقه اصفهان با تأکید بر اهمیت این 
موضوع، اظهار کرد: با برنامه ریزی مؤثر و تلاش شبانه روزی 
همکاران متعهد و متخصص در مخابرات استان اصفهان، 
مفتخریم اعلام کنیم که این شرکت به پوشش دوازده هزار 
کیلومتری شبکه فیبر نوری در سطح استان دست یافته است. 
این شبکه گسترده، نه تنها یک دستاورد بزرگ مهندسی است، 
بلکه بستری مطمئن و پرسرعت برای ارائه و توسعه بی وقفه 
خدمات دیجیتال برای شهروندان و کسب وکارهای استان 

فراهم آورده است.
برمکی افزود: هرچند کابل های مسی قدیمی هنوز در 
بسیاری از منازل برای انتقال داده های اینترنتی به کار می روند 
روزمره  ارتباطی  نیازهای  به  پاسخ گویی  برای  ظاهر  به  و 
کاربران عادی کفایت می کنند، اما باید در نظر داشت که جهان 
با سرعتی باورنکردنی در حال پیشرفت است. روند شتابان 
فناوری، به ویژه در حوزه های نوظهوری چون هوش مصنوعی 
 CLOuD( ابری  خدمات  و   )iOt( اشیاء  اینترنت   ،)ai(
sErViCEs(، ضرورت بهره گیری از زیرساخت های پیشرفته ای 

چون فیبر نوری را بیش از پیش آشکار کرده است.
او تصریح کرد: داده ها در دنیای امروز، سوخت محرکه 
اقتصاد و زندگی مدرن هستند. برای اینکه بتوانیم از پتانسیل 
خدماتی  و  شویم  بهره مند  جدید  فناوری های  این  کامل 
با کیفیت بالا و تأخیر کم ارائه دهیم، نیازمند پهنای باند و 
پایداری بی نظیر فیبر نوری هستیم. کابل های مسی به دلیل 
محدودیت های ذاتی خود، نمی توانند پاسخگوی حجم عظیم 
و سرعت بالای داده های مورد نیاز برای این نسل جدید از 

فناوری ها باشند.
مدیر روابط عمومی مخابرات منطقه اصفهان با اشاره 
نیز  استان، اظهار کرد: اصفهان  انجام شده در  اقدامات  به 
همگام با سایر مناطق مخابراتی پیشرفته کشور، گام های 
مهمی در توسعه شبکه فیبر نوری برداشته است. از همین 
رو، اتصال ساختمان ها، سازمان ها، منازل و کسب وکارها به 
فیبر نوری )ftth/fttO( به یکی از اولویت های اصلی در 
سیاست گذاری ارتباطی استان تبدیل شده است. این اقدام نه 
تنها زیرساخت های ارتباطی استان را مدرن می کند، بلکه زمینه 
را برای جذب سرمایه گذاری های فناورانه و توسعه اقتصاد 
دیجیتال فراهم می آورد.برمکی همچنین با اشاره به استقبال 
چشمگیر مردم و کسب وکارها از این فناوری نوین، اعلام 
کرد: خوشبختانه شاهد رشد بسیار خوبی در اتصال کاربران 
به شبکه فیبر نوری هستیم که نشان دهنده درک بالای جامعه 
از مزایای این تکنولوژی است. این استقبال، محرکی قوی 
برای ماست تا با سرعت و توان بیشتری به توسعه این شبکه 
ادامه دهیم و نقاط بیشتری از استان را تحت پوشش شبکه 
فیبر قرار دهیم.مدیر روابط عمومی مخابرات منطقه اصفهان 
اظهار کرد: بررسی ها نشان می دهد توسعه فیبر نوری، علاوه 
بر ارتقای بی سابقه کیفیت و پایداری خدمات ارتباطی که شامل 
سرعت های بسیار بالاتر، تأخیر کمتر و اتصال پایدارتر می شود 
– می تواند بخشی از بار ترافیکی شبکه موبایل را نیز کاهش 
دهد. این امر به بهبود کیفیت کلی خدمات ارتباطی در استان 
کمک شایانی خواهد کرد.او افزود: هم اکنون، مخابرات منطقه 
اصفهان، پروژه بزرگ توسعه فیبر نوری منازل و کسب وکارها 
)ftth( را با جدیت تمام در تمامی شهرستان های استان 
اصفهان در دست اجرا دارد. این پروژه عظیم و ملی، فراتر 
از یک طرح زیرساختی ساده است؛ بلکه می تواند زمینه ساز 
از جمله  جهشی بزرگ در تحقق اهداف دیجیتال استان، 
توسعه شهر هوشمند، آموزش از راه دور با کیفیت بالا، خدمات 
سلامت الکترونیک پیشرفته و رونق کسب وکارهای مبتنی بر 
فناوری باشد. ما متعهد هستیم که همچون گذشته، در مسیر 
توسعه و پیشرفت استان، زیرساخت های ارتباطی لازم در 
تبدیل اصفهان به یکی از قطب های اصلی تحول دیجیتال 

در کشور را مهیا کنیم.

اصلاح الگوی مصرف راه 
حل جلوگیری از فرونشست 

اصفهان
رییس سازمان زمین شناسی و اکتشافات معدنی با تاکید 
بر اینکه مردم نباید از بابت فرونشست زمین در اصفهان دچار 
نگرانی مداوم باشند، گفت: عامل اصلی این پدیده، برداشت 
بی رویه آب از سفره های زیرزمینی و تنها راه جلوگیری از ادامه 

آن، اصلاح الگوی مصرف است.
داریوش اسماعیلی در گفتگو با ایرنا افزود: وجود پدیده 
فرونشست در استان اصفهان امری واقعی است اما مردم نباید 
این نگرانی را به طور روزمره در ذهن خود پرورش دهند.به گفته 
او، این موضوع به این معنا نیست که هر لحظه باید منتظر 
حادثه ای باشند، بلکه لازم است به جای نگرانی، به دنبال 
راه حل و اصلاح رفتار باشیم.اسماعیلی تصریح کرد: فرونشست 
یک عارضه منفی است و حتی اگر نگران کننده هم نباشد، نباید 
نسبت به آن بی تفاوت بود زیرا در بلند مدت می تواند خسارات 
جدی به زیرساخت ها وارد کند.رئیس سازمان زمین شناسی با 
اشاره به دلایل علمی بروز فرونشست گفت: علت اصلی این 
پدیده برداشت بیش از اندازه آب از سفره های زیرزمینی است 
و زمانی که این آب ها تخلیه می شوند، فضای خالی به وجود 
می آید و رسوبات نرم در لایه های زمین بر اثر فشار، فشرده 
می شوند که در نتیجه، زمین نشست می کند.اسماعیلی تاکید 
کرد: برای جلوگیری از ادامه این روند، باید جلوی برداشت 
بی رویه آب را گرفت اما هم دولت باید برنامه ریزی داشته باشد 
و هم مردم باید در مصرف آب و نوع کشت خود تجدید نظر 

کنند.

مدیریت پروژه های اولویت دارآب، گام مهمی در کاهش تنش آبی کشور
افت فشار و قطعی آب در روزهای اوح فصل گرما در حالی 
زنگ خطر تنش آبی را بلندتر از همیشه به صدار در آورده است که 
کارشناسان راهکار عبور از این بحران را تغییر در شیوه های توسعه 
اقتصادی می دانند و بر این باورند که باید تکیه بر منابع آب را در 

توسعه کشور به ویژه بخش کشاورزی حذف کرد.
به گزارش ایمنا، پیوستن پایتخت به شهرهای دارای تنش آبی، 
زنگ خطر بحران در مدیریت منابع آب را در اوج فصل گرم سال 
به صدا درآورده و گزارش ها از نقاط مختلف کشور حاکی از بروز 
قطعی های گسترده در شبکه توزیع آب شرب است. آمار نشان 
می دهد ۲۴ استان از ۳۱ استان کشور درگیر تنش آبی هستند که 
شهرهای اصفهان، اراک، ساوه، تبریز، بانه و بندرعباس علاوه بر 
تهران آبی در پیشانی تنش آبی قرار دارند، همچنین حدود ۵۶ 
درصد سدهای کشور خالی بوده و مقدار بارندگی ها نسبت به مدت 

مشابه سال گذشته ۴۰ درصد کاهش پیدا کرده است.
تغییر اقلیم و خشکسالی های پی درپی در کشور به همراه 
شرایط  که  است  زنجیره ای  آب  بخش  در  غلط  مدیریت های 
بحرانی کنونی را رقم زده است. عیسی بزرگ زاده سخنگوی 
صنعت آب در روزهای اخیر مجموع بارش ها در سال آبی جاری 
تا بیست وهشتم تیر را ۱۴۷ میلی متر اعلام کرد که نسبت به دوره 
مشابه دراز مدت ۳۸ درصد و نسبت به دوره مشابه سال گذشته 
۴۰ درصد کاهش پیدا کرده است، همچنین میزان بارش های 
سال جاری نسبت به دوره بلندمدت ۵۷ ساله ۳۸ درصد کاهش 
دارد.کارشناسان، مشکلات کنونی حوزه آب را نتیجه سیاست های 
توسعه ناپایداری می دانند که سالهاست در این کشور حاکم شده 
از جمله تاکید بر توسعه کشاورزی و افزایش تولیدات در این 
حوزه، بدون توجه به اینکه روش ها و فناوری مورد استفاده در 
بخش کشاورزی مربوط به یک قرن قبل است و رد پای این 

سیاست های نادرست در بخش صنعت نیز دیده می شود.
انوش نوری اسفندیاری؛ پژوهشگر حوزه آب از راهکارهای 
مدیریت بحران آب سخن می گوید. متن کامل این مصاحبه را 

در ادامه می خوانید:
Á  به نظر شما نقش تغییر اقلیم در ایجاد بحران

آب بیشتر است یا نوع برداشت و مصارف شرب و 
کشاورزی و صنعت؟

بحران آب هر سال وجود داشت، سال جاری موضوع بر سر 
این است که پایتخت نیز در شمار شهرهای دارای تنش قرار 

گرفته و موضوع برجسته تر شده است، شهرهای اطراف تهران در 
سال های گذشته این مشکل را داشتند، اما اکنون برای شهر تهران 
نیز این مسئله ایجاد شده است. ظاهر موضوع این است که الگوی 
مصرفی که شرکت کارگزار تعیین کرده تا حدود زیادی رعایت 
می شود و تنها درصد کمی از مشترکان هستند که بیشتر از الگوی 
مصرف مناسب استفاده می کنند و پرمصرف به شمار می آیند، 
بنابراین اشکال از سمت رعایت الگوی مصرف نیست، مگر اینکه 
تجدیدنظری در الگوی مصرف و نحوه اندازه گیری آب انجام شود.
به نظرم بیشتر مشکلات مربوط به مدیریت شبکه است که 
تلفات زیادی دارد و اکنون با توجه به اینکه مجبور به کاهش فشار 
شبکه هستند، دستورالعمل هایی همچون استفاده از منبع و پمپ 
موجب نابرابری در برداشت آب می شود در نتیجه به نظر نمی رسد 

که توصیه مناسبی باشد.
از سوی دیگر فشار آبیاری فضای سبز روی آب های زیرزمینی 
زیاد است، اگر چاه های فضای سبز بسته شود و به جای آن از 
پساب ها استفاده شود بخش زیادی از این بار سبک خواهد شد، 
البته این راه حل در کوتاه مدت چندان عملی به نظر نمی رسد 
به دلیل اینکه پارک ها و فضای سبز موجود در شهرهای بزرگ 
بسیار پراکنده هستند و محل هایی که تصفیه خانه فاضلاب وجود 
دارد به عنوان مثال در تهران، همگی متمرکز در جنوب شهر هستند 
به همین دلیل موضوع نیازمند یک برنامه ریزی خاصی است، همه 
این ها موجب می شود مسئولان در کوتاه مدت به ناچار، باز هم 

دست به دامن مصرف کنندگان شوند.
Á  در ماه های گذشــته نیز زمزمه هایی درباره

بحران در منابع و احتمال جیره بندی آب وجود 
داشــت، دلیل تشــدید بحران و راهکارهای 

مدیریت آن چیست؟
یکی از دلایل کمبود بارش است چون آمارها نشان می دهد، 
سال جاری ۴۰ درصد میزان بارش در پایتخت کاهش پیدا کرده 
است، اما هنگامی که صحبت از راهکارها به میان می آید، باید روی 
ترمیم شبکه سرمایه گذاری شود، زیرا حیف است آب تصفیه شده 
با همه هزینه هایی که برای تأمین آن پرداخت شده در خطوط 
انتقالی هدر برود، مسائل دیگری همچون جدا کردن آب شرب 
از دیگر مصارف خانگی و شهری نیز راهکار دیگری است که با 
مشخص شدن سهم مصارف دیگر راهکاری برای صرفه جویی در 
مصارف بخش خانگی خواهد بود، البته همه فشار کاهش مصارف 

نباید به بخش خانگی وارد شود گرچه شرایط کنونی این درس را 
برای برنامه ریزان و مردم دارد که بخش شرب نقش مهمی در 
مصارف آب دارد، زیرا در گذشته این موضوع مطرح می شد که 
مصرف کننده شهری آب زیادی مصرف نمی کند و باید بیشترین 
فشار را برای اصلاح الگوی مصرف به کشاورزی وارد کنیم در 
حالی که این روزها مشخص شد که مصرف کنندگان شهری در 
برخی مناطق سهم عمده ای در استفاده از آب دارند، بنابراین باید 
توجه جامعه را به این موضوع جلب کرد که سهم مصارف شهری 
از منابع آب چقدر مهم و قابل توجه است و اگر جداسازی مصارف 
شرب و دیگر برداشت های بخش خانگی انجام شود، کار تأمین 
آب با سهولت بیشتری انجام می شود در کنار اینکه مدیریت آب 
تنها مربوط به مسئله شرب نیست و باید به مصارف دیگر نیز 

توجه شود.
Á  با وجود ریشه دار بودن بحران آب چرا مدیریت

منابع و مصارف سلیقه ای به نظر می رسد؟
مدیریت  شامل  جامع  برنامه  یک  نیازمند  آب  مدیریت 
خشکسالی و منابع موجود است که البته اکنون این برنامه وجود 
دارد، اما مشکل اینجاست که پشت درهای بسته و بدون همکاری 
مردم یعنی با کمترین اطلاع رسانی اجرا می شود در حالی که لازم 
است این مسائل باز شده و درباره سیستم تأمین آب اطلاعات 
فنی بیشتری به مردم داده شود. اقداماتی در زمینه تعیین الگوی 
مصرف انجام شده که باید مورد بازنگری قرار گیرند تا مشخص 
شود که این الگو چرا به شکلی تعیین شده که کار چندانی درباره 
آن نمی توان انجام داد، زیرا بر اساس ارقام تعیین شده، درصد 
بسیار کمی از افراد پرمصرف هستند که این موضوع نیازمند ارزیابی 

دوباره ملاک های تعیین الگوی است.
Á  آیا پروژه های انتقال آب و تأمین منابع جدید

برای حل بحران آب مؤثر خواهد بود؟
بله، اما مشکل اینجاست که اقتصاد سیاسی آب به شکلی 
است که بی درنگ پیمانکاران از چنین موضوعاتی بیشترین بهره را 
می برند از جمله زمزمه های انتقال آب از دریای خزر که مشتریان 
پمپ و منابع آب در پایتخت را افزایش داده است، اینها از جمله 
مسائلی است که باید مورد توجه قرار گیرد تا از این موضوع به 
نفع درازمدت شهر تهران استفاده شود تا هم کیفیت خدمات بالا 
برود و هم مسائل به صورت ریشه ای حل و فصل شود، به عنوان 
نمونه موضوع فضای سبز که سه دهه است که درباره آن صحبت 

می شود مربوط به برداشت ۱۷۵ میلیون متر مکعب آب از ۷۰۰ چاه 
شهرداری تهران است.

Á  چاه های برداشت آب شهری هم در سال های
اخیر خشک شده است؟

سطح آب زیرزمینی پایین رفته و فرونشست اتفاق افتاده پس 
طبیعی است که اکنون چاه های شهرداری باید بسته شود تا با این 

اقدام منابع آب زیرزمینی تا حدود زیادی حفظ شود.
Á  برای کاهش پیامدهای بحران آب چه اقداماتی

لازم است؟
برخی کارشناسان از اصطلاح تنش آبی و گروهی از بحران 
آب برای توصیف وضعیت کنونی استفاده می کنند اما هر اسمی 
که روی آن بگذاریم واقعیت این است که وضعیت ما تناسبی 
با امکانات موجود ندارد و باید به هر طریق ممکن خودمان را 
با امکانات سازگار کنیم، برنامه ای به عنوان سازگاری با کم آبی 
تدوین شده بود که به جای آنکه به روز شود رو به اضمحلال رفته 
است در حالی که برنامه خوبی بود و اگر گسترش پیدا می کرد و 
مردم درگیر آن می شدند، گامی برای سازگاری خودمان با شرایط 
اقلیمی کشور بود، به طور کلی راهکار این است که باید برنامه های 
اقتصادی را به شکلی پیش ببریم که متناسب با امکانات آبی ما 
باشد، یعنی نگوییم هر جا که ما برویم آب می آید، زیرا در واقع 

این گونه نیست.
برای سازگاری با اقلیم و منابع کنونی آب در کشور باید روش، 
سبک زندگی و رویکردها و اقدامات تغییر کند، بیان مسئله گامی 
در این مسیر است که به مردم بگوییم، چرا آب مهم ترین موضوع 
است و همه باید به این موضوع توجه کنند و این موجب می شود 
سبک زندگی و الگوهای اقتصادی ما نیز تغییر کند از جمله اینکه 

کشاورزی سنتی نمی تواند ادامه داشته باشد.
Á  مشــترکان خانگی نیز می توانند نقشی در 

کاهش پیامدهای بحران داشته باشند؟
اسفندیاری: توصیه ها به مشترکان خانگی درباره مصرف همان 
بارها اعلام شده و بر اساس آمارها نیز بسیاری از مصرف کنندگان 
الگو را رعایت می کنند تا جایی که اعلام شده حتی اگر برای 
کاهش  به  امیدوار  نمی توان  شود،  اعمال  جریمه  پرمصرف ها 
مصارف بود، زیرا درصد کمی از خانواده ها الگو را رعایت نمی کنند، 
بنابراین برای مدیریت بحران باید بیشتر دنبال مسائل مدیریتی 

بروند.

اصفهان امروز: در یکی از مهم ترین تغییرات مدیریتی 
سال های اخیر در بخش خصوصی ایران، دکتر محمدیاسر 
طیب نیا به عنوان مدیرعامل گروه توسعه سرمایه گذاری انتخاب 
منصوب شد؛ تصمیمی راهبردی که می تواند مسیر تازه ای در 

ساختار رهبری این مجموعه بزرگ صنعتی رقم بزند.
این انتصاب با حکم محمدرضا دیانی، بنیان گذار و رئیس 
هیأت مدیره گروه انتخاب و در راستای توسعه زنجیره ارزش 
این گروه در صنایع لوازم خانگی، پتروشیمی، فولاد، نساجی، 
خدمات مالی و ساختمان صورت گرفته است؛ با تأکید بر 
نوآوری، توسعه پایدار و ایفای نقش مؤثر به عنوان یکی از 

پیشران های اصلی بخش خصوصی در اقتصاد ایران.
Á کارنامه ای در مسیر تحول صنعت

طیب نیا از مدیران خوش نام و شناخته شده در حوزه های 
راهبردی صنعت و سرمایه گذاری به شمار می رود. وی دارای 
تحصیلات در رشته های علوم اقتصادی و مدیریت کسب وکار 
اصفهان،  مبارکه  فولاد  مدیرعاملی  او،  سوابق  در  و  است 
هیأت مدیره  در  عضویت  و  اصفهان  ذوب آهن  قائم مقامی 
شرکت هایی چون فولاد مبارکه، ذوب آهن، گل گهر و چادرملو 
تمرکز  مبارکه،  فولاد  در  او  مدیریت  دوره  می شود.در  دیده 
اجرای  و  زیرساخت ها،  بومی سازی  بهره وری،  افزایش  بر 
پروژه های توسعه ای، به عنوان اولویت های جدی دنبال می شد؛ 
گروه  حاضر  حال  مأموریت های  با  هم راستا  که  رویکردی 

انتخاب نیز ارزیابی می شود.
Á  فراتر از تولید؛ نگاه کل نگر به سرمایه گذاری

صنعتی

گروه انتخاب که در افکار عمومی بیشتر با برند اسنوا 
و تولید لوازم خانگی شناخته می شود، در سال های اخیر 
و  کرده  دنبال  جدیت  با  را  فعالیت ها  متنوع سازی  مسیر 
نساجی  مالی،  فولاد،  پتروشیمی،  چون  عرصه هایی  وارد 
و ساختمان شده است. این تنوع، مدیریت این مجموعه 
تولیدی  شرکت  یک  هدایت  از  فراتر  موضوعی  به  را 

منعطف  نگاهی کلان نگر،  نیازمند  و  تبدیل کرده  صرف 
و تحول آفرین است.

ورود مدیریت جدید در مقطعی رخ داده است که حفظ 
ثبات عملیاتی، بازبینی راهبردهای تولید و فروش، و برنامه ریزی 
برای رشد پایدار از مهم ترین اولویت های این مجموعه ارزیابی 

می شود.

Á  فرصتی برای بازتعریف نقش بنگاه در اقتصاد
ملی

برخی تحلیل گران معتقدند حضور مدیری با سابقه اجرایی 
و راهبردی چون دکتر طیب نیا، می تواند آغازگر دوره ای تازه 
از نوسازی ساختارها، چابک سازی تصمیم گیری ها و پیشبرد 
نوآوری و کارآمدی در مدیریت صنعتی باشد. در عین حال، 
داخلی،  فرایندهای  در  این مسیر، تحول  در  برای موفقیت 
تعاملات درون سازمانی و سازوکارهای حکمرانی شرکتی نیز 
ضروری خواهد بود.تغییر در سطح مدیرعامل، فرصتی مهم 
برای بازنگری در مأموریت، اهداف و نقش آفرینی ملی چنین 
مجموعه هایی است. گروه انتخاب با در اختیار داشتن زنجیره 
گسترده ای از تولید تا بازار، می تواند الگویی از نقش آفرینی 

بخش خصوصی در توسعه صنعتی و اشتغال کشور ارائه دهد.
Á  نگاهی بــه آینــده؛ هم زمان دشــوار و

امیدوارکننده
یاسر طیب نیا در ابتدای مسیری ایستاده که با چالش های 
اقتصادی، فشارهای بین المللی و نیاز به بازتعریف رقابت پذیری 
بی سابقه ای  فرصت های  حال،  عین  در  اما  است؛  همراه 
برای تحول، پاسخ گویی به نیازهای واقعی صنعت و تقویت 

زنجیره های ارزش داخلی نیز در برابر او قرار دارد.
موفقیت در این مسیر، مستلزم انسجام درونی، تصمیم گیری 
هدفمند و نگاه رو به آینده است؛ امری که با توجه به کارنامه 
حرفه ای و ویژگی های شخصیتی طیب نیا، از جمله عمل گرایی، 
تحول خواهی و باور به توسعه پایدار، می توان نسبت به آن 

امیدوار بود.

آغاز دوره ای تازه در راهبری هلدینگ  بزرگ صنعتی کشور

طیب نیا مدیرعامل گروه توسعه سرمایه گذاری انتخاب شد


